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REVISTA PRESEI 

 

 

 Proteste antiepidemice, în cursul nopții, la București și în mai multe orașe 

din țară. Câteva mii de oameni au mărșăluit pe străzi, în ziua înăspririi 

restricțiilor de circulație. 

La București, câteva mii de persoane s-au strâns la miezul nopții în Piața 

Universității, iar apoi au pornit către Piața Victoriei. După ce au strigat lozinci 

antiguvernamentale, au pornit spre Piața Revoluției, iar apoi s-au întors în Piața 

Universității. Protestul a durat până la ora 4 dimineața. 

Marșuri similare au fost și la Timișoara, Cluj, Galați, Brăila, Constanța, Craiova și 

Arad. Foarte puțini protestatari au purtat mască, manifestația fiind îndreptată 

împotriva restricțiilor epidemice. 

Începând de duminică seara, circulația este restricționată după ora 20, în localitățile 

în care incidența epidemică a depășit 7,5 la mia de locuitori, iar magazinele se 

închid la ora 18. În orașele în care rata este cuprinsă între 4 și 7,5 la mia de 

locuitori, aceste măsuri se aplică doar în zilele de vineri, sâmbătă și duminică. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Cîțu anunță că participanții la protestul de la Metrou vor avea salariul tăiat 

pentru o zi lucrătoare: „Nu vom permite să fim şantajaţi de un grup de 

oameni organizaţi în stil mafiot” 

Premierul Florin Cîţu a anunţat, duminică, mai multe măsuri după protestul de la 

metrou, subliniind că nu va permite „şantajul” din partea „unui grup de oameni 

organizaţi în stil mafiot”.  Măsurile anunțate: 

 recuperarea prejudiciului la nivelul societăţii comerciale şi imputarea sumei 

stabilite ca prejudiciu celor care se fac vinovaţi 
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 nstituirea Metrorex ca parte civilă în eventualele procese de recuperare a 

daunelor 

 Metrorex va stabili clar cine a participat la acţiunea ilegală şi va reduce 

salariul acestora cu o zi 

Premierul Cîțu a precizat că orice negociere cu sindicaliștii va fi făcută prin 

respectarea strictă a legii. 

„Nimeni nu este mai presus de lege! Şi ca să mă asigur, acestea sunt măsurile pe 

care le impun, ca urmare a acţiunii ilegale de la metrou, condusă de fostul deputat 

PSD, Ion Rădoi: recuperarea prejudiciului la nivelul societăţii comerciale şi 

imputarea sumei stabilite ca prejudiciu celor care se fac vinovaţi; constituirea 

Metrorex ca parte civilă în eventualele procese de recuperare a daunelor; Metrorex 

va stabili clar cine a participat la acţiunea ilegală şi va reduce salariul acestora cu o 

zi; instituţiile statului trebuie să-i ajute pe cetăţenii şi societăţile comerciale să 

recupereze pierderile cauzate de acţiunea ilegală; sesizări penale care au fost deja 

făcute. În mandatul meu, nu voi permite să fim şantajaţi de un grup de oameni 

organizaţi în stil mafiot. Aşa cum e firesc, orice negociere se va face cu respectarea 

strictă a legii. REFORMA companiilor de stat continuă!”, a susţinut prim-

ministrul”, a scris Cîțu pe contul persoanl de Facebook. 

Reamintim că vineri, circulația trenurilor de metrou a fost blocată de protestul 

spontan al unor reprezentanţi și membri ai sindicatului USLM. Aceştia au 

coborând în tunelul din staţia Piaţa Unirii, pe calea de rulare, împiedicând pornirea 

trenurilor de pasageri. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Ministrul Drulă a depus plângere penală la DNA împotriva sindicaliștilor de 

la metrou pentru abuz în serviciu, trafic de influență și zădărnicirea 

combaterii bolilor 

Cătălin Drulă, ministrul Transporturilor, a anunțat vineri că a depus plângere 

penală la DNA împotriva ”celor responsabili pentru blocarea metroului 

bucureștean” 
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Drulă a spus într-o postare pe Facebook că a sesizat mai multe posibile infracțiuni: 

zădărnicirea combaterii bolilor, abuz în serviciu, trafic de influență, folosirea 

funcției pentru favorizarea altor persoane, folosirea de către liderii sindicali a 

influenței și autorității în scopul obținerii de bani, bunuri și foloase necuvenite, 

șantaj și infracțiuni contra siguranței circulației pe căile ferate. 

”Cerem procurorilor să identifice persoanele către care să ne îndreptăm pentru a 

recupera banii în instanță civilă. Prejudiciul este în curs de cuantificare. Acțiunea 

ilegală a unui grup mafiot de a lua un oraș ostatic nu poate rămâne fără un răspuns 

ferm din partea autorităților și din partea justiției. Metroul trebuie eliberat și trebuie 

să revină în circulație. Abia atunci se poate organiza un dialog adevărat despre 

problemele metroului. Conturile grase ale firmei controlate de Ion Rădoi nu sunt 

un subiect legitim de dialog și nici nu trebuie alimentate din vistieria statului”, a 

mai spus ministrul Transporturilor. 

Decizia lui Drulă vine după ce mai multe sute de sindicaliști din sindicatul condus 

de Ion Rădoi, fost parlamentar PSD, au blocat liniile de metrou și au interzis astfel 

circulația metroului. Sindicaliștii cer păstrarea salariilor și sporurilor mărite cu 

18% în 2020, în anul pandemiei. Protestul spontan a început la o zi după ce firma 

sindicaliștilor a primit somație să evacueze spațiile comerciale pe care le 

gestionează, dat fiind că un contract în acest sens a expirat din 2018.  

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Sindicaliștii de la metrou îl amenință pe Florin Cîțu: Sunteţi, alături de 

Drulă, autorul moral al eventualelor, viitoare incidente grave la metrou' 

Reprezentanţii "Unitatea - Sindicatul Liber din Metrou" îi atrag atenţia premierului 

Florin Cîţu că are obligaţia de a asigura buna funcţionare a metroului, alături de 

ministrul Transporturilor, Cătălin Drulă. "Sunteţi, alături de Drulă, autorul moral al 

eventualelor, viitoare incidente grave la metrou", acuză aceştia. Ei se întreabă cum 

au putut fi angajaţi oameni în 2020, pentru darea în folosinţă a Magistralei 5 şi 

asigurarea siguranţei feroviare, iar acum aceştia să fie concediaţi. "Păi nu mai sunt 

aceleaşi standarde de calitate??!. Nu mai este nevoie de siguranţa feroviară?", 

adaugă sindicaliştii, potrivit news.ro. 
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"Domnule Câţu, ca prim ministru ai obligaţia să asiguri bună funcţionare a 

metroului, şi tu, şi Drulă. Prin legea bugetului impuneţi un buget la Metrorex care 

va conduce la accidente si incidente grave. Sunteţi aşa de cinici. căci doriţi să 

faceţi asta prind semnătura celor impuşi în C A. Domnule Premier, ultima adresă a 

salariaţilor din metrou vă cerea să mediaţi de urgenţă situaţia, vă explica ca în 

calitate de ministru al finanţelor publice aţi semnat un buget 202 cu pierderi, iar 

acum în 2021, aţi impus reducere cheltuielilor salariale la nivel de 2019", afirmă 

reprezentanţii "Unitatea - Sindicatul Liber din Metrou", duminică, într-o postare pe 

Facebook. 

Aceştia susţin că premierul este, alături de ministrul Transporturilor, Cătălin Drulă, 

"autorul moral al eventualelor, viitoare incidente grave la metrou". 

"Sunteti alături de Drula, autorul moral al eventualelor, viitoare incidente grave la 

metrou. Cum să dai în 2020, cu mare fast, magistrala 5 de metrou în exploatare, 

pentru asta să aprobi angajarea de personal in 2020, pentru bună exploatare în 

condiţii de siguranta feroviara, iar în 2021 să ceri disponibilizarea acelor salariaţi. 

Păi nu mai sunt aceleaşi standarde de calitate??!. Nu mai este nevoie de siguranţa 

feroviară????!!!!! De aceea te consideram cinic domnule premier. La fel si pe 

mândra Drulă. Oamenii nu vor uita niciodată ce faceţi acum. Nu veţi scăpa de 

rigorile legii. Că tot invocaţi că nimeni nu e mai presus de lege. NIMENI, DECI 

NICI VOI", adaugă aceştia. 

Sindicaliştii de la metrou comentează şi afirmaţia premierului potrivit căreia 

nimeni nu e mai presus de lege. 

"Ok. Punem o intrebare dl. Catu,. Dacă programul de guvernare al Guvernului 

Câţu este lege, având în vedere ca e votat de Parlament la investirea Guvernului şi 

daca în acest program este prevazută o creştere anuala a punctului de pensie pentru 

a acoperi rata anuala a inflaţiei şi minim 58,5% din rata de creştere anuală a 

venitului mediu brut pe economie de ce in anul 2021 nu creste valoare punctului de 

pensie? Acel demnitar care se afla într-o funcţie publică şi nu respectă o lege poate 

fi acuzat de Abuz în serviciu. Cred ca organizaţiile de pensionarii ar trebui sa ia 

foarte în serios aceasta varianta. Cu banii ăştia care nu li se dau, desi legea obliga, 

ar putea sa acopere jumătate din creşterea preţului la pâine din acest an", susţin 

aceştia. 
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Premierul Florin Cîţu a anunţat, duminică, măsuri după protestul de la metrou pe 

care-l consideră ilegal. Premierul cere recuperarea prejudiciului de la cei care se 

fac vinovaţi, constituirea Metrorex ca parte civilă în procesul de recuperare a 

sumelor, dar şi reducerea salariului cu o zi pentru toţi cei care au participat. ”Nu 

voi permite să fim şantajaţi”, a afirmat premierul. 

”Nimeni nu este mai presus de lege! Şi ca să mă asigur, acestea sunt măsurile pe 

care le impun, ca urmare a acţiunii ilegale de la metrou, condusă de fostul deputat 

PSD, Ion Rădoi: 

- recuperarea prejudiciului la nivelul societăţii comerciale şi imputarea sumei 

stabilite ca prejudiciu celor care se fac vinovaţi; 

- constituirea Metrorex ca parte civilă în evantualele procese de recuperare a 

daunelor; 

- Metrorex va stabili clar cine a participat la acţiunea ilegală şi va reduce salariul 

acestora cu o zi; 

- instituţiile statului trebuie să-i ajute pe cetăţenii şi societăţile comerciale să 

recupereze pierderile cauzate de acţiunea ilegală; 

- sesizări penale care au fost deja făcute”, a scris, duminică, pe Facebook, Florin 

Cîţu. 

Premierul afirmă că nu va permite şantajul. 

”În mandatul meu, nu voi permite să fim şantajaţi de un grup de oameni organizaţi 

în stil mafiot. Aşa cum e firesc, orice negociere se va face cu respectarea strictă a 

legii. REFORMA companiilor de stat continua”, afirmă prmierul. 

Circulaţia metrourilor a fost blocată, vineri, după ce câteva sute de angajaţi ai 

Metrorex au coborât pe calea de rulare. 

Protestul, considerat ilegal de către autorităţi, s-a încheiat vineri seară. 

Metrorex a depus plângere pentru terorism, iar ministrul Cătălin Drulă a sesizat 

DNA. 

(Sursa: news.ro) 
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 Moțiunea simplă a PSD împotriva ministrului Agriculturii, dezbătută luni în 

Camera Deputaților 

Plenul Camerei Deputaţilor va dezbate, luni, moţiunea simplă pe agricultură a 

PSD, urmând ca votul final să fie dat miercuri. 

Dezbaterile vor începe la ora 16,00. 

Miercuri, PSD a depus la Camera Deputaţilor moţiunea simplă împotriva 

ministrului Agriculturii, Adrian Oros, intitulată „Agricultura României este atacată 

de cel mai periculos dăunător – ministrul Adrian Nechita Oros”. 

În moţiune, PSD susţine că este obligatoriu ca ministrul Oros să plece urgent din 

funcţie, acuzându-l pe acesta că, după 17 luni de guvernare, nu a învăţat nimic şi 

agricultura traversează cea mai neagră perioadă din cauza „incompetenţei şi 

amatorismului” de care acesta a dat dovadă. 

„Referitor la agricultură, se poate lesne observa că suntem într-o linie de criză 

accentuată, cauzată pe de o parte de seceta severă, care ne-a lovit în anul agricol 

2019/2020, iar de cealaltă parte de incapacitatea actualului ministru de a elabora 

politici publice protective şi stimulative pentru sectorul agricol şi al industriei 

alimentare”, a transmis PSD în moţiune. 

Conform PSD, agricultura a avut în 2020 două recorduri negative: cea mai 

pronunţată reducere de producţie dintre activităţile economice – minus 16,2% la 

valoarea adăugată creată şi cea mai mare creştere de preţuri – plus 10,5% la preţuri. 

„Iată că după 17 luni de guvernare, nu aţi învăţat nimic, domnule Oros! Agricultura 

românească condusă de dumneavoastră traversează cea mai neagră perioadă, iar 

acest lucru nu a fost cauzat numai de pandemie sau secetă, ci mai ales de 

incompetenţa, amatorismul şi mitomania de care daţi dovadă. Cu alte cuvinte, este 

prea mare pălăria Ministerului Agriculturii şi Dezvoltării Rurale pentru capul 

dumneavoastră, domnule Adrian Oros! Şi nu o spunem noi, ci o spun în cor 

fermierii români”, au menţionat social-democraţii în moţiune. 

PSD îl acuză pe ministrul Agriculturii că toate promisiunile făcute de la preluarea 

mandatului s-au dovedit a fi doar minciuni. 
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„În 2018, domnilor liberali, aţi depus moţiune simplă împotriva ministrului Petre 

Daea legată de gestionarea răspândirii pestei porcine africane, în România. I-aţi 

reproşat atunci vrute şi nevrute, că nu e medic veterinar şi nu ştie ce măsuri să ia, 

că nu a făcut ce trebuie, că nu e specialist, că sacrifică porcii preventiv, că pune în 

pericol creşterea porcului în România. Una mai falsă decât alta! De ce spunem 

asta? Pentru că în noiembrie 2019 l-aţi uns ministru pe marele ‘specialist’ Adrian-

Nechita Oros, medic veterinar, prorector la USAMV Cluj-Napoca, (…) salvatorul 

porcului din România. Ce a făcut domnul doctor Oros din funcţia de ministru 

pentru combaterea pestei porcine africane? Nimic. Zero măsuri”, au adăugat 

parlamentarii PSD. 

Semnatarii moţiunii îi transmit ministrului Oros că munca în agricultură „nu e la 

patru ace, cu batistuţa galbenă apretată la piept”, ci cu „sudoare, cu nelinişti, cu 

griji, cu mâini crăpate, cu lacrimi uscate pe obrajii trişti, dar mai ales cu sufletul 

legat de glia strămoşească!”. 

„Dumneavoastră, oare, aveţi sufletul legat de glia acestei naţii? Sau l-aţi vândut pe 

doi arginţi intereselor celor care-şi doresc distrugerea agriculturii României? 

Răspunsul îl ştiu toţi fermierii, producătorii şi agricultorii români: prin tot ceea ce 

aţi făcut demonstraţi că sunteţi cel mai mare dăunător al agriculturii româneşti! Şi 

pentru asta este obligatoriu să plecaţi urgent din funcţia de ministru”, mai afirmă 

parlamentarii PSD în textul moţiunii. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Ciolacu anunță că PSD strânge semnături în Parlament pentru a dărâma 

Guvernul Cîțu, prin moțiune de cenzură 

Într-un interviu acordat PrimaTV, președintele PSD Marcel Ciolacu și-a anunțat 

duminică intenția de a dărâma Gvernul condus de liberalul Florin Cîțu. 

„În acest moment, Legislativul nu mai reprezintă voinţa poporului”, a comentat 

Ciolacu, subliniind că o moțiune de cenzură împotriva Guvernului va fi depusă în 

actuala sesiune parlamentară. 

Liderul social-democraților a precizat că în acest moment se caută semnăturile 

parlamentarilor care au interes să le sprijine acțiunea. 
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„Vom încerca să strângem cât mai multe semnături. Ar fi o premieră în politica 

românească, după şase luni de la alegeri, să pice un guvern. De obicei pică la 

sfârşitul mandatului, dar începe să se creeze o masă critică. De la fiecare moţiune 

simplă depusă pe fiecare ministru, se strâng mai multe voturi, când vine votul 

final”, a afirmat liderul social-democrat, la Prima TV. 

Posibiliatea unei guvernări PSD-AUR e respinsă e Ciolacu. 

„Dacă ne-am fi dorit acest lucru, am fi putut să forţăm (o alianță cu AUR, 

formațiunea condusă de George Simion – n.red). Majoritatea PNL-USRPLUS-

UDMR este una fragilă în Parlament, stă în 10-20 de voturi. Minorităţile sunt 17 

voturi. Dacă ne-am fi dorit de la început, am fi făcut anumite demersuri, să 

încercăm crearea unei majorităţi. cu AUR Nu am încercat acest lucru”, a spus 

Ciolacu. 

El a punctat că PSD are în vedere o guvernare cu un program care să fie negociat 

cu partenerii din actuala coaliţie de guvernare. 

„Eu mi-aş dori să ajungem la putere după ce negociem cu viitorii parteneri un 

program de guvernare şi priorităţile în care trebuie să se încadreze România şi un 

Guvern normal”, a spus Ciolacu, adăugând că nu exclude varianta alegerilor 

anticipate. 

Președintele PSD a mai apreciat că dacă mâine ar avea loc alegeri, Parlamentul ar 

avea cu totul şi cu totul altă structură. 

„După 90 de zile de la alegeri îl anunţ pe domnul preşedinte Klaus Iohannis că în 

acest moment Parlamentul nu mai reprezintă voinţa poporului”, a conchis Ciolacu. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Datoria guvernamentală a ajuns la 503 miliarde de lei, adică 47,8% din PIB 

Datoria administraţiei publice (datoria guvernamentală) a urcat în luna ianuarie la 

503,6 miliarde de lei, adică 47,8% din PIB, potrivit datelor Ministerului Finanțelor, 

citate de Agerpres. La finalul anului 2020, datoria guvernamentală era de 498,35 

miliarde lei (47,3% din PIB). 
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14,5 miliarde de lei e reprezentată de datoria pe termen scurt, iar restul – datoria pe 

termen mediu şi lung. 

Cea mai mare parte din această datorie, respectiv 424,77 miliarde de lei, este 

reprezentată de titluri de stat. 

Datoria administraţiei publice centrale se ridica la 487,68 miliarde de lei, din care 

473,206 miliarde de lei pe termen mediu şi lung, cea mai mare parte fiind în lei 

(230,59 miliarde de lei) şi euro (214,57 miliarde de lei, echivalent). 

Datoria administraţiei publice locale se cifra la 15,91 miliarde de lei, la finele lui 

ianuarie 2021, din care 15,88 miliarde de lei pe termen mediu şi lung. 

Conform datelor Ministerului Finanțelor, datoria externă a administraţiei publice 

era de 255,79 miliarde de lei (24,3% din PIB), din care 251,13 miliarde de lei cea a 

administraţiei publice centrale şi 4,665 miliarde de lei a administraţiei publice 

locale, şi aproape în totalitate (255,394 miliarde de lei) era pe termen mediu şi 

lung. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Doar 66% din populaţia cu vârstă de muncă a României era ocupată în al 

patrulea trimestru din 2020, faţă de 73% media din UE. Populaţia activă a 

României era de 8,97 milioane de persoane în al patrulea trimestru al anului 

2020, dintre care 8,5 milioane de persoane erau ocupate şi 470.000 persoane 

era şomeri 

Aproape 66% din populaţia activă a României era ocupată în al patrulea trimestru 

din 2020, conform datelor transmise de Institutul Naţional de Statistică (INS). Rata 

de ocupare creşte (65% în 2014, de pildă), dar rămâne inferioară mediei UE (73% 

în septembrie 2020). 

Astfel, rata de ocupare a populaţiei în vârstă de muncă (15-64 ani) a fost de 

65,8%în trimestrul al patrulea al anului 2020 în scădere faţă de trimestrul anterior 

cu 0,2 puncte procentuale, conform sursei citate. 

În populaţia ocupată, INS include şi forţele armate şi persoanele care lucrează în 

sectorul informal şi la negru. 
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Numărul salariaţilor s-a ridicat la peste 6,5 milioane în T4 din 2020, iar al 

persoanelor din ”alte categorii”, adică patroni, lucrători pe cont propriu, lucrători 

familiali neremuneraţi şi membrii societăţilor agricole sau ai cooperativelor 

neagricole a ajuns la aproape 1,9 milioane de persoane în perioada menţionată. 

În al patrulea trimestru al anului 2020, populaţia activă a României era de 8,97 

milioane de persoane, dintre care 8,5 milioane de persoane erau ocupate şi 470.000 

persoane erau şomeri. 

În trimestrul al patrulea din 2020, rata de ocupare a populaţiei în vârstă de 20-64 

ani a fost de 70,9%, cu  0,9 puncte procentuale peste ţinta naţională de 70% 

stabilită în contextul Strategiei Europa 2020, transmite INS. „Gradul de ocupare a 

fost mai mare la bărbaţi (75,0% faţă de 56,3% la femei) şi la persoanele din mediul 

urban (67,7% faţă de 63,5% în mediul rural). Rata de ocupare a tinerilor (15-24 

ani) a fost de 25,2%”, scrie Institutul Naţional de Statistică. 

La polul opus, rata şomajului a fost de 5,2% în trimestrul al patrulea din 2020,  

valoare egală cu cea înregistrată în trimestrul anterior. 

Pe sexe, ecartul dintre cele două rate ale şomajului a fost de 0,2 puncte procentuale 

(5,3% la bărbaţi faţă de 5,1% la femei), iar pe medii rezidenţiale, de 1,9 puncte 

procentuale (6,3% în mediul rural, faţă de 4,4% în mediul urban). 

Pe grupe de vârstă, rata  şomajului  a  atins  nivelul  cel  mai  ridicat, de 17,1% în 

rândul tinerilor cu vârsta cuprinsă între 15 şi 24 de ani. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Numărul posturilor ocupate în instituţiile şi autorităţile publice din 

România era, în ianuarie 2021, de 1.249.283, din care peste 64% în 

administraţia publică centrală 

Conform datelor publicate pe site-ul Ministerului Finanţelor, numărul posturilor 

ocupate în instituţiile şi autorităţile publice din România era, în ianuarie 2021, de 

1.249.283, din care peste 64% în administraţia publică centrală. 
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Din totalul celor 801.364 de angajaţi din administraţia publică centrală, 595.321 

lucrau în instituţii finanţate integral de la bugetul de stat. 

Cel mai mare număr de posturi ocupate se înregistra în Ministerul Educaţiei şi 

Cercetării, respectiv 288.742, Ministerul Afacerilor Interne (125.669), Ministerul 

Apărării Naţionale (75.576), Ministerul Finanţelor (24.618) şi Ministerul Sănătăţii 

(17.571). 

Potrivit sursei citate, în instituţiile finanţate integral din bugetul asigurărilor sociale 

erau ocupate 8.115 de posturi, în cele subvenţionate din bugetul de stat şi din 

bugetul asigurărilor pentru şomaj un număr de 42.166 de posturi, în timp ce în 

instituţiile finanţate integral din venituri proprii erau 155.762 de posturi ocupate. 

Totodată, în administraţia publică locală lucrau, în ianuarie, 447.919 de persoane, 

dintre care 275.632 în instituţii finanţate integral din bugetele locale şi 172.287 în 

instituţii finanţate integral sau parţial din venituri proprii, relatează Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Managerii estimează creştere moderată a activităţii în industria 

prelucrătoare şi comerţul cu amănuntul, în următoarele 3 luni (INS) 

Managerii români estimează pentru următoarele trei luni creştere moderată a 

activităţii în industria prelucrătoare şi comerţul cu amănuntul, relativă stabilitate a 

numărului de salariaţi în industria prelucrătoare şi servicii, precum şi o creştere a 

preţurilor în comerţul cu amănuntul şi construcţii, potrivit rezultatelor unei anchete 

publicate luni de Institutul Naţional de Statistică (INS). 

Astfel, în cadrul anchetei de conjunctură din luna martie 2021, managerii din 

industria prelucrătoare preconizează pentru următoarele trei luni creştere moderată 

a volumului producţiei (sold conjunctural +9%). Pentru activitatea de fabricare a 

altor produse din minerale nemetalice se va înregistra creştere accentuată (sold 

conjunctural +41%), în timp ce pentru activitatea de fabricare a articolelor de 

îmbrăcăminte se va înregistra scădere (sold conjunctural -18%). 
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Referitor la numărul de salariaţi, se estimează o relativă stabilitate, soldul 

conjunctural fiind de -1% pe total industrie prelucrătoare. Pentru preţurile 

produselor industriale se prognozează creştere moderată în următoarele trei luni 

(sold conjunctural +11%). 

 

Potrivit estimărilor din luna martie 2021, în activitatea de construcţii se va 

înregistra pentru următoarele trei luni o creştere a volumului producţiei (sold 

conjunctural +23%). 

 

Managerii estimează o creştere moderată a numărului de salariaţi (sold 

conjunctural +8%). În ceea ce priveşte preţurile lucrărilor de construcţii se 

preconizează o creştere a acestora (sold conjunctural +17%). 

 

În sectorul comerţ cu amănuntul managerii au estimat pentru următoarele trei luni 

o tendinţă de creştere moderată a activităţii economice (sold conjunctural +6%). 

Volumul comenzilor adresate furnizorilor de mărfuri de către unităţile comerciale 

va înregistra relativă stabilitate (sold conjunctural +4%). 

 

Angajatorii prognozează pentru următoarele trei luni o creştere moderată a 

numărului de salariaţi (sold conjunctural +12%). Managerii societăţilor comerciale 

estimează o creştere a preţurilor de vânzare cu amănuntul (sold conjunctural 

+31%). 

 

Conform estimărilor din luna martie 2021, cererea de servicii (cifra de afaceri) va 

cunoaşte o scădere moderată în următoarele trei luni (sold conjunctural -9%). În 

sectorul de servicii se estimează o relativă stabilitate a numărului de salariaţi (sold 

conjunctural -1%). 

 

Potrivit opiniei managerilor, preţurile de vânzare sau de facturare ale prestaţiilor 

vor avea tendinţă de relativă stabilitate (sold conjunctural +3%). 

 

INS menţionează că soldul conjunctural indică percepţia managerilor 

întreprinderilor asupra dinamicii unui fenomen care nu trebuie confundată cu 

ritmul creşterii sau scăderii oricărui indicator statistic produs de INS.  
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Soldul conjunctural procentual este obţinut ca diferenţă între procentajul 

managerilor care au ales varianta pozitivă a fenomenului şi procentajul celor care 

au indicat varianta negativă 

(Sursa: INS) 

 

 România a încheiat anul 2020 cu un deficit de aproape două miliarde de 

euro în comerţul cu produse agroalimentare 

România a încheiat anul 2020 cu un deficit de aproape două miliarde de euro în 

comerţul cu produse agroalimentare, în condiţiile în care importurile au urcat până 

la 8,9 miliarde de euro, iar exporturile s-au diminuat până la 6,9 miliarde de euro, 

conform datelor Ministerului Agriculturii şi Dezvoltării Rurale (MADR), transmise 

la solicitarea AGERPRES. 

 

"Seceta pedologică din anul agricol 2019-2020 a afectat sectorul agroalimentar atât 

în ceea ce priveşte producţiile, cât şi exporturile, astfel încât deficitul balanţei 

comerciale cu produse agroalimentare în anul 2020 a fost de 1,937 miliarde euro, 

în creştere cu 58,1% faţă de 2019. Adâncirea deficitului schimburilor 

agroalimentare a fost determinată, în special, de scăderea puternică a exporturilor 

de grâu, porumb, seminţe de floarea-soarelui şi boabe de soia", susţin reprezentaţii 

Ministerului Agriculturii. 

 

Numai cu statele UE, deficitul a depăşit 3,175 miliarde de euro (2,654 miliarde de 

euro în 2019), în timp ce excedentul înregistrat cu ţările extracomunitare a coborât 

la 1,236 miliarde de euro anul trecut, de la 1,428 miliarde de euro în 2019. 

 

Potrivit sursei citate, valoarea exporturilor s-a diminuat cu 2,9% în 2020, însumând 

6,99 miliarde de euro, în timp importurile au crescut din punct de vedere valoric cu 

6%, până la 8,92 miliarde de euro. 

 

Exporturile în ţările UE s-au cifrat la 4,4 miliarde euro (4,57 miliarde euro în 

2019), iar în ţările terţe au totalizat 2,58 miliarde euro (2,62 miliarde euro în 2019).  
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În ceea ce priveşte valoarea importurilor din spaţiul comunitar, aceasta a urcat la 

7,58 miliarde de euro, faţă de 7,22 miliarde de euro în anul precedent, în timp ce pe 

zona non-UE a fost consemnată o sumă de 1,346 miliarde de euro, în creştere cu 

12,1% comparativ cu anul 2019 (1,2 miliarde euro). 

 

"După cum se ştie, decalajul crescător dintre importuri şi exporturi a fost 

determinat şi de structura diferită a grupelor de produse tranzacţionate de România: 

exporturi bazate pe materii prime (cereale şi oleaginoase) şi animale vii (ovine şi 

bovine), comparativ cu importuri de produse procesate, cu valoare adăugată mai 

mare (carne de porc, produse de brutărie, patiserie şi biscuiţi, ciocolată, brânzeturi, 

preparate şi conserve din carne, zahăr, băuturi alcoolice), precum şi de produse 

care nu fac parte din oferta internă (cafea, banane, ananas, citrice, fructe tropicale) 

sau care se importă în special în extrasezon, de exemplu importurile de tomate - 

99,9 milioane euro în 2020)", arată specialiştii Ministerului Agriculturii. 

 

Printre grupele de produse care înclină cel mai mult balanţa comercială spre deficit 

se regăsesc: carnea de porc şi animale vii din specia porcine, produse de brutărie, 

patiserie şi biscuiţi, ciocolată şi alte preparate alimentare care conţin cacao, lapte, 

smântână, unt, brânzeturi şi alte produse lactate, preparate de tipul celor folosite 

pentru hrana animalelor, zahăr, băuturi alcoolice, preparate şi conserve din peşte şi 

îngheţată. 

 

Anul trecut, carnea de porc şi produsele de brutărie, patiserie şi biscuiţi au ocupat 

primele două locuri în topul importurilor de produse agroalimentare cu un total de 

280.100 tone (593 milioane de euro), respectiv 173.500 tone (383,3 milioane de 

euro). Preparatele pentru hrana animalelor s-au aflat pe poziţia a treia, cu o 

cantitate de 521.500 tone, în valoare de 325,4 milioane de euro. 

 

"România a plătit în 2020 de peste 12 ori mai mult pentru o tonă de produse de 

brutărie, patiserie şi biscuiţi achiziţionată din celelalte state membre decât a încasat 

pentru o tonă de grâu livrat pe aceeaşi piaţă", susţin reprezentanţii Ministerului 

Agriculturii. 
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În opinia acestora, dezvoltarea sectoarelor fructelor şi legumelor, al plantelor vii şi 

produselor de floricultură, concomitent cu organizarea producătorilor şi a filierelor 

agroalimentare, ar putea contribui la reducerea deficitului comercial agroalimentar. 

Pe de altă parte, trebuie exploatat la un nivel superior potenţialul de creştere a 

ofertei la export de produse procesate finite, cu valoare adăugată mai ridicată, 

precum: alimente provenind din agricultura ecologică, produse înregistrate pe 

scheme de calitate, vinuri şi spirtoase, ţigarete şi rezerve de tutun, preparate 

alimentare, produse procesate din carne, lactate şi brânzeturi, ulei de floarea-

soarelui, produse de brutărie, patiserie şi biscuiţi, preparate şi conserve din carne, 

miere ş.a. 

 

Pe zona de export, România continuă să obţină cele mai mari încasări din livrarea 

cerealelor în spaţiul intra şi extra comunitar, pe primul loc în 2020 situându-se 

porumbul, cu o cantitate de 5,71 milioane de tone şi încasări de peste 1,08 miliarde 

de euro. 

 

Grâul ocupă locul al doilea, cu 4,33 milioane de tone exportate în spaţiul intra şi 

extracomunitar, şi încasări de 844,3 milioane de euro, iar ţigările poziţia următoare, 

cu 41.300 tone şi o valoare de 702,7 milioane de euro. 

 

Începând cu anul 2015, deficitul comercial agroalimentar a urmat un trend 

ascendent, importurile având un ritm de creştere mai rapid decât exporturile. 

 

"Creşterea puterii de cumpărare a populaţiei, ca rezultat al aplicării cotei reduse de 

TVA la produsele alimentare, al majorărilor salariale, introducerii voucherelor de 

vacanţă şi reducerii de taxe a stimulat un consum sporit de alimente valoroase, de 

calitate. De asemenea, în aceeaşi perioadă, atractivitatea României ca destinaţie 

turistică a fost în creştere, ceea ce a pus o presiune suplimentară pe oferta de 

produse agroalimentare şi băuturi din producţia internă şi a contribuit la creşterea 

importurilor", au comentat reprezentanţii MADR. 

 

România a înregistrat în 2019 un deficit de 1,225 miliarde de euro în comerţul cu 

produse agroalimentare, în creştere cu peste 8% faţă de 2018, când s-a cifrat la 

1,133 miliarde de euro. 
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Anii 2013 şi 2014 sunt singurii în care România a încheiat pe excedent în comerţul 

cu produse agroalimentare, cu un plus de 300 de milioane de euro, respectiv 500 de 

milioane de euro, după 20 de ani în care importurile au devansat exporturile de 

alimente şi produse agricole. Din 2015 a revenit din nou pe deficit, înregistrând 

atunci un minus de 89 de milioane de euro. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Modificări majore în legile justiției: Avizul CSM pentru numirea 

procurorilor-șefi va fi obligatoriu / Mandatele vor fi de 4 ani, față de 3 ani în 

prezent / Ministerul Justiției a transmis CSM noile legi ale justiției 

Ministerul Justiției a transmis CSM, spre avizare, proiectul de modificare a legilor 

justiției, respectiv al Legii nr. 303/2004 privind statutul judecătorilor si 

procurorilor, al Legii nr. 304/2004 privind organizarea judiciară și al Legii nr. 

317/2004 privind Consiliul Superior al Magistraturii. 

Potrivit modificărilor la legea 303, va fi nevoie de aviz conform al CSM pentru 

numirea unui procuror în funcții de conducere. 

Astfel, ministrul Justiției înaintează CSM propunerile pentru funcțiile de conducere 

de la parchetul general, DNA și DIICOT, iar în cazul unui aviz negativ, ministrul 

nu mai poate continua procedura de numire pentru funcția respectivă. 

În această situație, va fi declanșată o nouă procedură de selecție, în urma căreia 

ministrul Justiției nu poate propune aceeași persoană pentru care a fost dat deja un 

aviz negativ. 

O altă modificare se referă la durata mandelor pentru procurorii șefi: vor fi de 4 

ani, cu posibilitatea reinvestirii, spre deosebire de 3 ani în prezent. 

A fost redusă, în schimb, vechimea minimă pentru ocuparea funcțiilor de 

procurori-șefi la principalele parchete: de la 15 la 12 ani vechime minimă în 

funcția de judecător sau procuror. 

A fost eliminată din lege prevederea că președintele României poate refuza doar o 

singură dată numirea în funcțiile de conducere. 
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Revocarea din funcțiile de procuror general și procurori-șefi DNA, DIICOT se va 

face la propunerea ministrului Justiției, cu avizul secției pentru procurori a CSM. 

Citește aici proiectul propus de Ministerul Justiției.  

Cele trei proiecte ale legilor justiției și expunerile de motive pot fi 

consultate aici. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 România: Guvernul Republicii Moldova nu a răspuns la propunere de 

prelungire a acordului de ajutor de 100 milioane euro 

Acordul prin care România acorda Republicii Moldova un ajutor financiar 

nerambursabil în valoare de 100 milioane de euro a expirat duminică, 28 martie, la 

zece ani de la intrarea în vigoare, iar guvernul Moldovei nu a răspuns cererilor 

Bucureștiului de prelungire, anunță Ambasada României la Chișinău. 

Într-o ultimă dezvoltare a crizei politice și economice din Moldova, țara se vede 

lipsită și de sprijinul financiar al României. 

Ambasada României arată că a făcut ”demersuri repetate” pentru a semna 

prelungirea acordului, dar guvernul moldovean ”nu a transmis un răspuns la 

propunerea României decât la data de 26 februarie 2021, constând într-un proiect 

de text care se îndepărtează de propunerea de Protocol 6 a părții române”. Mai 

mult, pe durata ultimelor discuții de la jumătatea lunii martie, ”reprezentanții 

guvernamentali de la Chișinău au invocat și faptul că Guvernul interimar al R. 

Moldova nu ar avea competențele necesare pentru finalizarea procedurilor vizând 

încheierea Acordului”, se arată în comunicatul diplomaților români. 

Comunicatul intergral al Ambasadei României la Chișinău: 

Ieșirea din vigoare a Acordului privind programul de asistență tehnică și financiară 

în baza unui ajutor financiar nerambursabil în valoare de 100 milioane de euro 

acordat de România Republicii Moldova 

 

https://cdn.g4media.ro/wp-content/uploads/2021/03/Legea-303.pdf
http://www.just.ro/ministrul-justitiei-am-semnat-astazi-proiectele-celor-trei-legi-ale-justitiei-rezultate-in-urma-consultarii-publice-si-le-am-trimis-in-procedura-de-avizare-interministeriala-si-de-catre-cs/
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Acordul între Guvernul României și Guvernul Republicii Moldova privind 

programul de asistență tehnică și financiară în baza unui ajutor financiar 

nerambursabil în valoare de 100 milioane de euro acordat de România Republicii 

Moldova , semnat la 27 aprilie 2010, își încetează valabilitatea astăzi, 28 martie 

2021, la zece ani de la intrarea sa în vigoare. 

Împrumutul nerambursabil în valoare de 100 de milioane de euro acordat de 

România a urmărit îmbunătățirea vieții tuturor cetățenilor R. Moldova, în 

consonanță cu obiectivele Parteneriatului Strategic între România și Republica 

Moldova pentru integrarea europeană a Republicii Moldova, încheiat la Iași, în 

aprilie 2010. Timp de peste un deceniu, Acordul a permis finanțarea de către 

România a unor proiecte emblematice, cum ar fi reabilitarea și modernizarea a 

peste 1.000 de grădinițe și instituții școlare din R. Moldova sau asigurarea unei 

contribuții la dezvoltarea gazoductului Iași-Chișinău, proiect strategic de 

interconectare energetică între România și R. Moldova. 

România a depus eforturi susținute pentru îmbunătățirea și extinderea aplicării 

Acordului, demersuri care se reflectă în elaborarea și intrarea în vigoare a cinci 

Protocoale adiționale. Având în vedere iminența ieșirii din vigoare a Acordului, 

România a propus R. Moldova, la începutul lunii noiembrie 2020, încheierea unui 

nou Protocol adițional (Protocolul 6), care să permită atât extinderea perioadei de 

valabilitate a Acordului și, astfel, utilizarea fondurilor încă neutilizate – din cele 

100 de milioane de euro – în proiecte viitoare, cât și extinderea domeniilor în care 

ajutorul financiar nerambursabil poate fi acordat. 

Totodată, în lumina experienței dobândite în cei 10 ani de implementare a 

Acordului, proiectul Protocolului 6 conținea și o serie de elemente suplimentare 

propuse de partea română care – odată asumate de Guvernul de la Chișinău – ar fi 

fost de natură să sprijine împlinirea așteptărilor legate de menținerea parcursului 

european al R. Moldova, cu respectarea principiilor democratice şi ale statului de 

drept, de asigurarea implementării depline, de către R. Moldova, a prevederilor 

Acordului de Asociere încheiat cu Uniunea Europeană şi realizarea reformelor 

necesare, cu accent pe reforma în domeniul justiţiei, de asigurarea condiţiilor 

pentru consolidarea şi protejarea prezenţei investiţionale a României în R. 

Moldova, precum și de consolidarea comunităţii de limbă, cultură şi istorie dintre 

România și R. Moldova.  
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Aceste elemente suplimentare se află în deplină concordanță cu politica aplicată 

constant de România și de UE de a utiliza un set de condiționalități care să 

stimuleze eforturile de reformă atât de necesare Republicii Moldova. 

În pofida demersurilor repetate ale părții române, care a reafirmat consecvent 

deschiderea de a semna și ratifica documentul în forma propusă de România, în 

timp util pentru a evita ieșirea din vigoare a Acordului semnat în 2010, Guvernul 

de la Chișinău nu a transmis un răspuns la propunerea României decât la data de 26 

februarie 2021, constând într-un proiect de text care se îndepărtează de propunerea 

de Protocol 6 a părții române, neincluzând elementele suplimentare menționate mai 

sus. Pe durata ultimelor discuții bilaterale, de la jumătatea lunii martie, 

reprezentanții guvernamentali de la Chișinău au invocat și faptul că Guvernul 

interimar al R. Moldova nu ar avea competențele necesare pentru finalizarea 

procedurilor vizând încheierea Acordului. 

În consecință, MAE, deși a întreprins toate demersurile din sfera sa de competență 

pentru prelungirea Acordului din 2010, este nevoit să își exprime regretul pentru 

ieșirea din vigoare a acestuia. În același timp, MAE asigură cetățenii Republicii 

Moldova că România va rămâne un partener predictibil și implicat, așa cum au 

dovedit-o toate acțiunile sale de până acum. România își exprimă disponibilitatea 

pentru încheierea unui nou Acord, care să îndeplinească funcțiile Acordului din 

2010 și care să integreze toate protocoalele adiționale subsecvente, cu obiectivul de 

a impulsiona dezvoltarea Republicii Moldova, avansarea parcursului său european 

și implementarea reformelor democratice. România va continua să ofere cetățenilor 

Republicii Moldova sprijin direct, consistent și dezinteresat, inclusiv de natură 

umanitară în actualul context pandemic, și să acționeze pentru avansarea 

proiectelor strategice de interconectare. 

În același timp, în raport cu autoritățile de la Chișinău, România va continua să 

urmărească dezvoltarea dialogului bilateral într-o logică condiționată de 

angajamentul ferm pentru continuarea reformelor esențiale dezvoltării democratice 

și progresului parcursului european a Republicii Moldova. 

(Sursa: G4Media.ro) 
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 Comisia Europeană anunță norme noi pentru întărirea încrederii în studiile 

științifice privind produsele alimentare 

Comisia Europeană a anunţat că din 27 martie 2021 a devenit aplicabil 

Regulamentul privind transparenţa şi durabilitatea modelului UE de evaluare a 

riscurilor în cadrul lanţului alimentar. 

Potrivit unui comunicat al Executivului comunitar, propunerea de regulament a 

Comisiei a fost adoptată în 2019, în urma unei iniţiative cetăţeneşti europene. 

Intrarea în vigoare a regulamentului nu marchează doar un important pas înainte în 

modernizarea politicii UE în domeniul siguranţei alimentare, ci este, de asemenea, 

un exemplu elocvent al impactului politic direct al unei iniţiative cetăţeneşti 

europene, informează Executivul comunitar. 

Noile norme vor îmbunătăţi transparenţa evaluării riscurilor la nivelul UE în ceea 

ce priveşte produsele alimentare şi vor acoperi o gamă largă de produse de mare 

interes pentru cetăţeni. Regulamentul va consolida fiabilitatea, obiectivitatea şi 

independenţa studiilor prezentate Autorităţii Europene pentru Siguranţa Alimentară 

(EFSA) şi va conferi un rol mai important statelor membre în guvernanţa EFSA. 

Încă de la începutul procesului UE de evaluare a riscurilor, toate studiile şi datele 

ştiinţifice prezentate vor fi făcute publice în mod proactiv. Va fi folosit un format 

uşor accesibil într-o secţiune dedicată a site-ului EFSA (cu excepţia cazului în care 

acest lucru nu este posibil din motive de confidenţialitate justificate în mod 

corespunzător). În plus, pentru a identifica dacă sunt disponibile alte date sau studii 

ştiinţifice relevante, EFSA va consulta publicul şi toţi ceilalţi parteneri implicaţi 

înainte de a-şi pregăti contribuţia ştiinţifică, informează Executivul comunitar. 

O serie de măsuri vor asigura calitatea, robusteţea şi independenţa studiilor 

prezentate de industrie. Atunci când sunt comandate studii pentru a sprijini o 

viitoare cerere sau notificare de autorizare la nivelul UE, operatorii economici şi 

laboratoarele în cauză trebuie să notifice aceste studii EFSA în faza premergătoare 

depunerii. Această măsură este menită să garanteze faptul că întreprinderile care 

solicită autorizaţii prezintă toate informaţiile relevante şi nu ascund studiile 

nefavorabile. 
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În următorii patru ani, Comisia va efectua, de asemenea, misiuni de informare la 

sediile laboratoarelor pentru a evalua dacă acestea aplică standardele relevante 

pentru testele şi studiile prezentate EFSA în contextul unui proces de depunere a 

cererilor. Aceste misiuni vor permite Comisiei să identifice şi, dacă este necesar, să 

corecteze orice neconformitate sau deficienţă. 

În ultimele luni, EFSA şi-a ajutat partenerii să înţeleagă mai bine şi să se 

pregătească pentru noile dispoziţii. Agenţia a creat o serie de materiale de sprijin, 

cum ar fi tutoriale animate, întrebări frecvente şi a organizat o serie de sesiuni de 

formare. 

Statele membre vor juca un rol mai important în îmbunătăţirea guvernanţei EFSA 

şi a cooperării ştiinţifice şi în asigurarea sustenabilităţii sale operaţionale pe termen 

lung. Reprezentanţii tuturor statelor membre, ai Comisiei Europene, ai 

Parlamentului European, ai societăţii civile şi ai grupurilor de interese din cadrul 

lanţului alimentar vor fi implicaţi în guvernanţa EFSA. Aceştia vor fi reprezentaţi 

în consiliul său de administraţie începând cu 1 iulie 2022. În plus, legislaţia 

prevede o implicare mai activă a statelor membre în promovarea capacităţii 

ştiinţifice a EFSA, prin implicarea celor mai buni experţi independenţi în 

activitatea EFSA. 

„Creşterea transparenţei activităţii ştiinţifice a UE în domeniul alimentar va 

consolida încrederea consumatorilor. Aceste noi norme în materie de transparenţă 

răspund în mod direct solicitărilor cetăţenilor noştri. Le punem în aplicare într-un 

moment în care Comisia şi-a asumat un angajament ferm, prin intermediul 

strategiei „De la fermă la consumator”, de a asigura o mai mare sustenabilitate, 

astfel încât modul în care producem şi consumăm alimentele să fie sănătos nu 

numai pentru noi, ci şi pentru planeta noastră”, a afirmat comisarul Stella 

Kyriakides, responsabil cu sănătatea şi siguranţa alimentară. 

La rândul său, Bernhard Url, directorul executiv al EFSA, susţine că este un 

moment crucial pentru sistemul UE privind siguranţa alimentară. „EFSA este 

recunoscătoare legiuitorilor pentru că ne-a oferit această ocazie interesantă de a 

informa cetăţenii şi părţile interesate cu privire la activitatea noastră şi de a 

beneficia de un control mai strict al proceselor şi practicilor noastre de lucru.  
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În ultimii ani, am alocat resurse semnificative pentru a ne asigura că tranziţia către 

noul sistem este cât mai lină şi mai incluzivă posibil pentru toate părţile 

interesate”, a transmis directorul executiv al EFSA. 

Comisia Europeană a publicat marţi rezultatele celei de-a doua părţi a unei 

comparaţii de calitate la nivelul UE a produselor alimentare comercializate sub 

aceeaşi marcă, studiul fiind realizat de Centrul Comun de Cercetare. Scopul 

studiului prezentat marţi a fost să afle dacă diferenţele din compoziţia produselor 

alimentare pot fi percepute de simţurile umane, conform unui comunicat remis de 

Autoritatea Naţională pentru Protecţia Consumatorilor (ANPC). 

Raportul a constatat că diferenţele în produsele alimentare nu au urmat un model 

geografic. Rezultatele demonstrează că diferenţele senzoriale sunt clar vizibile 

acolo unde există diferenţe mari în compoziţia produsului. De exemplu, diferenţele 

semnificative în conţinutul de zahăr din cerealele pentru micul dejun pot fi 

percepute influenţând dulceaţa generală a produsului. În schimb, atunci când 

diferenţele compoziţionale erau mici, experţii nu le-au putut percepe, spre 

exemplu, variaţii mai mici ale conţinutului de grăsime din chipsurile de cartofi. În 

general, diferenţele senzoriale au fost găsite la 10 din cele 20 de produse testate, se 

precizează în comunicatul ANPC. 

În cadrul studiului s-au evaluat 1.380 de mostre din 128 de produse alimentare 

diferite, provenite din 19 state membre UE. Acest eşantion nu este, însă, 

reprezentativ pentru marea diversitate de produse alimentare de pe piaţa UE, 

notează ANPC. 

Studiul a constatat că 23% din produse aveau partea din faţă a ambalajului şi 

compoziţia identice, iar 27% dintre produse indicau, prin aspectul diferit al părţii 

din faţă a ambalajului, faptul că în diferite ţări ale UE compoziţia lor era diferită; 

9% din produsele prezentate ca fiind aceleaşi în întreaga UE aveau în realitate o 

compoziţie diferită: partea din faţă a ambalajului era identică, dar compoziţia 

produselor era diferită; alte 22% din produse erau prezentate în mod similar, dar 

aveau o compoziţie diferită: partea din faţă a ambalajului era similară, însă 

compoziţia produselor era diferită. 
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Utilizarea aceluiaşi ambalaj sau a unui ambalaj similar pentru produse cu 

compoziţie diferită nu urmăreşte un model geografic consecvent. De asemenea, 

diferenţa de compoziţie a produselor testate nu constituie neapărat o diferenţă în 

ceea ce priveşte calitatea produsului. Pe baza noii metodologii elaborate, 

autorităţile naţionale competente vor fi de acum înainte în măsură să efectueze 

analize de la caz la caz pentru a detecta practicile înşelătoare interzise în temeiul 

legislaţiei UE privind protecţia consumatorilor, se menţionează în comunicatul 

ANPC. 

În conformitate cu legislaţia UE, comercializarea unui produs ca fiind identic cu 

cel comercializat într-un alt stat membru, în pofida faptului că acesta are o 

compoziţie sau caracteristici semnificativ diferite, ar putea induce în eroare 

consumatorii în mod abuziv şi ilegal dacă acest lucru nu poate fi justificat prin 

raţiuni legitime şi obiective, se precizează în comunicatul ANPC. 

CE precizează că sunt aşteptate studii suplimentare de la Centrul Comun de 

Cercetare în anii 2021 şi 2022, relatează Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Decizie neașteptată a liderilor UE: energia nucleară, eligibilă pentru 

investiții ecologice 

Experţii însărcinaţi de Uniunea Europeană cu evaluarea energiei nucleare din punct 

de vedere ecologic urmează să declare că aceasta este sustenabilă, deci investiţiile 

în domeniul respectiv pot fi aprobate, arată un document consultat sâmbătă de 

agenţia Reuters. 

Comisia Europeană încearcă să finalizeze nomenclatura finanţărilor sustenabile, 

conform căreia pot fi clasificate investiţiile în activităţi economice din UE conform 

unor criterii ecologice stricte, scrie Agerpres.ro. 

Experţii de la Bruxelles nu au ajuns anul trecut la un consens privind "eticheta 

verde" pentru energia nucleară. Ei au recunoscut că aceasta produce foarte puţin 

dioxid de carbon, care contribuie la încălzirea climei, dar au apreciat că sunt 

necesare analize suplimentare privind impactul eliminării deşeurilor radioactive 

asupra mediului. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 29 martie 2021 24 

 

Comisia a cerut Centrului Comun de Cercetare (JRC) să întocmească un raport pe 

această temă. Reuters a consultat o versiune preliminară a documentului, care va fi 

publicată săptămâna viitoare, şi citează afirmaţia că "analizele nu au descoperit 

nicio dovadă fundamentată ştiinţific că energia nucleară dăunează mai grav 

sănătăţii umane sau mediului decât alte tehnologii de producere a energiei 

electrice". 

JRC consideră că depozitarea deşeurilor nucleare în formaţiuni geologice adânci 

este "corespunzătoare şi sigură", menţionând în acest sens exemplele Franţei şi 

Finlandei, unde amenajarea unor astfel de situri este în stadii avansate. 

Raportul JRC va fi examinat de două comisii de experţi, timp de trei luni, înainte 

de decizia finală a Comisiei Europene. 

Cehia, Franţa, Polonia, România, Slovacia, Slovenia şi Ungaria au cerut săptămâna 

aceasta Comisiei să sprijine sectorul nuclear din UE. 

Austria şi alte ţări se opun utilizării energiei atomice, insistând asupra pericolului 

reprezentat de deşeuri şi asupra întârzierilor şi costurilor în creştere ale proiectelor 

recente. 

Ţările europene sunt în dezacord şi cu privire la sectorul gazelor naturale. Unele 

state cer să fie luată în calcul această alternativă la cărbune, care este şi mai 

poluant, altele arată că noile centrale prezintă riscul menţinerii timp de decenii a 

unor surse de emisii de gaze cu efect de seră. Comisia Europeană a redactat luna 

aceasta planuri pentru etichetarea ca ecologice doar a anumitor utilizări ale gazelor. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Philip Lane, economistul șef al BCE: Redresarea zonei euro în urma 

pandemiei este puternic dependentă de politica fiscală 

Redresarea zonei euro în urma pandemiei de coronavirus (COVID-19) este 

puternic dependentă de politica fiscală, un semnal către guverne să nu amâne 

măsurile lor comune de stimulare sau să nu retragă prea curând sprijinul la nivel 

naţional, a afirmat sâmbătă economistul şef al BCE, Philip Lane, transmit Reuters 

şi Bloomberg, potrivit AGERPRES. 
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"Este esenţial ca politica fiscală să sprijine capacitatea productivă a firmelor, să 

asigure o redresare a economiei în timp util şi să ajute perspectivele pe termen 

mediu prin investiţii publice şi reforme care generează creştere. În actualele 

condiţii, rolul macroeconomic al politicii fiscale este cu atât mai predominant", a 

declarat Lane la Forumul Ambrosetti. 

Acesta a adăugat: "Vreau să subliniez că performanţele economice pe termen scurt 

şi lung sunt legate în mod indisolubil, în special în actualele circumstanţe. O 

perioadă îndelungată de activitate economică sub capacitate afectează capacitatea 

productivă pe termen mai lung a economiei". 

Banca Centrală Europeană trebuie să rămână un stabilizator cheie al economiei 

zonei euro deoarece blocul riscă să sufere pagube pe termen mai lung în urma 

recesiunii provocate de pandemie, a explicat economistul şef al BCE. Acesta a 

avertizat că activitatea scăzută reduce productivitatea forţei de muncă, slăbeşte 

bilanţurile companiilor şi afectează încrederea, putând declanşa un potenţial declin 

periculos. 

"Există un risc clar privind concretizarea unor dinamici adverse, în urma cărora 

perspectivele economice incerte determină companiile şi persoanele fizice să-şi 

amâne planurile de cheltuieli, ceea ce duce la o scădere generală a cererii şi la 

pierderea încrederii în viitor", a atras atenţia oficialul BCE. Acesta a adăugat: 

"Pentru a contracara aceşti factori, este esenţial ca BCE să acţioneze ca o forţă 

stabilizatoare şi să sporească încrederea, angajându-se să prezerve condiţiile 

favorabile de finanţare", a declarat Lane, unul din arhitecţii programului BCE de 

răspuns la criză. 

La reuniunea din 21 ianuarie, Banca Centrală Europeană a decis că rata dobânzii la 

operaţiunile principale de refinanţare şi ratele dobânzilor la facilitatea de creditare 

marginală şi la facilitatea de depozit vor rămâne nemodificate la nivelurile de 

0,00%, 0,25% şi, respectiv minus 0,50%. 

Consiliul guvernatorilor BCE a anunţat că va continua programul de achiziţionare 

în regim de urgenţă în caz de pandemie (pandemic emergency purchase 

programme - PEPP) cu o valoare totală de 1.850 de miliarde de euro. 
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"Consiliul guvernatorilor va efectua achiziţii nete de active în cadrul PEPP cel 

puţin până la sfârşitul lunii martie 2022 şi, în orice caz, până când va considera că 

faza de criză a pandemiei de coronavirus a fost depăşită", se menţionează în 

comunicatul BCE. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 UE şi Marea Britanie au convenit un nou acord post-Brexit referitor la 

serviciile financiare, una dintre marile mize post-Brexit 

Uniunea Europeană şi Marea Britanie au convenit vineri un nou acord post-Brexit 

referitor la serviciile financiare, care le va permite să coopereze în domeniul 

reglementărilor din domeniu, transmite News.ro. Acordul face însă prea puţin 

pentru îmbunătăţirea accesului centrului financiar britanic, City of London, pe 

piaţa blocului comunitar, potrivit unei analize Reuters. 

Ministerul britanic de Finanţe a anunţat că cele două părţi au convenit termenii 

unui ”Memorandum de înţelegere” care va crea condiţiile referitoare la modul în 

care autorităţile de reglementare din UE şi Marea Britanie vor face schimb de 

informaţii. 

City of London este puternic afectat de Brexit, multe tranzacții mutându-se la 

bursele din UE, cu precădere la cea din Amsterdam. Doar în ianuarie 2021, 

tranzacţii zilnice cu acţiuni, în valoare de peste 6 miliarde de euro, au părăsit 

Londra către Amsterdam, împreună cu o serie de tranzacţii cu instrumente derivate 

(instrumente financiare sofisticate, un apanaj al City of London până la Brexit). 

Bruxelles-ul a precizat că Memorandumul de înţelegere nu va face automat ca 

marea industrie financiară din Marea Britanie să poată vinde din nou o gamă largă 

de produse şi servicii către clienţii UE. 

Experţii din industrie au spus că, deşi cadrul era util, este puţin probabil să permită 

accesul pe care băncile şi brokerii îl aveau în UE înainte ca Marea Britanie să 

părăsească blocul. 
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Brexit-ul a creat deja probleme în industria financiară a Marii Britanii, iar un 

oficial din City of London a descris cadrul drept un ”atelier de discuţii”. 

”Este puţin probabil să ofere baze solide pentru afaceri transfrontaliere”, a declarat 

Simon Morris, partener în domeniul serviciilor financiare la firma de avocatură 

CMS, citat de News.ro. 

Într-o altă posibilă lovitură pentru serviciile financiare ale Marii Britanii, 

Bruxelles-ul are în vedere obligaţia transferării în UE a operaţiunilor de cliring a 

swap-urilor în euro, un instrument indispensabil pe fiața financiară, operațiuni care 

se desfășoară încă în mare parte Bursa de Valori din Londra. 

Acordul de vineri privind Memorandumul de înţelegere este similar cu ceea ce UE 

are deja cu Statele Unite pentru organizarea de reuniuni periodice, informale şi 

neobligatorii ale autorităţilor de reglementare din sectorul financiar, pentru a 

discuta despre noi reguli şi pentru a elimina orice dezacorduri. 

Până în prezent, UE a refuzat să acorde orice acces direct pe termen lung firmelor 

financiare din Marea Britanie, declarând săptămâna aceasta că nu se grăbeşte. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 


